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                    While politics has always been linked to geography, the Earth itself has largely been seen as playing a backstage role, the mere window-dressing for human intention and interest. With the advent of the epoch known as the ‘An-thropocene’, the Earth is no longer in the background, but very much in the fore-ground, in constant rivalry with human intentionality. In the meantime, human ac-tion has taken on a dimension that matches that of nature itself, and consequently the definition of geo-politics has been transformed. Appeals to nature, therefore, do not seem to have the same pacifying and unifying effect that they did in earlier ecological movements. By drawing on anthropological and philosophical literature, this lecture will discuss this new geo-political framework and show how the exten-sion of politics into nature must modify our views on war and peace in the future.
                

                            
                    Guerre et paix dans une ère de conflits écologiques. Tandis que la politique a toujours un lien avec la géographie, la Terre elle-même a surtout été considérée comme  une toile de fond, une simple vitrine pour le projet et l’intérêt humains. Avec l’avènement de la période dite  « anthropocène », le Terre n’est plus seulement en arrière plan mais bien davantage en première ligne, en rivalité constante avec le projet humain. Pendant ce temps, l’action humaine a pris une dimension qui égale celle de la nature, d’où la transformation du géopolitique. Les appels à la nature ne semblent donc plus avoir l’effet apaisant et unificateur qu’ils avaient dans les anciens mouvements écologiques. En s’appuyant sur des études anthropologiques et philosophiques, cette étude discutera ce nouveau  cadre géo-politique et montrera comment l’expansion du politique dans la nature doit modifier pour l’avenir notre vision de la guerre et de la paix.
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